

image not found or type unknown



Inventory and source edition on the former concentration camp Gusen

in German:

Bestandserfassung und Quellenedition zum ehemaligen Konzentrationslager Gusen

Project

Description

Due to the purchase of land on the site of the former Gusen concentration camp, announced by the federal government in May 2021, and the imminent expansion of the existing memorial site, the examination of the history of the site is increasingly becoming the focus of scholarly and public interest. The former Gusen concentration camp, which has been neglected for decades, will therefore increasingly be the subject of historical research in the coming years. In order to enable and promote corresponding research projects, with the present project the Mauthausen Concentration Camp Memorial has set itself the goal of systematically recording for the first time the relevant sources available in its collections for the former Gusen concentration camp and the relevant surroundings in the geographical area of Mauthausen – St. Georgen – Gusen. The focus is on the years 1938–1945, but the history of the memorial from 1945 onwards will also be taken into account. The present project aims to conduct the first systematic collection of relevant sources available in the collections of the Mauthausen Concentration Camp Memorial for the former concentration camp Gusen or the relevant environment in the geographical area Mauthausen – St. Georgen – Gusen.

in German:

Anlässlich des im Mai 2021 von der Bundesregierung angekündigten Ankaufs von Grundstücken auf dem Gelände des ehemaligen KZ Gusen und der bevorstehenden Erweiterung der bestehenden Gedenkstätte rückt die Auseinandersetzung mit der Geschichte des Ortes immer weiter in den Fokus des wissenschaftlichen und öffentlichen Interesses. Das jahrzehntlang vernachlässigte ehemalige KZ Gusen wird daher in den nächsten Jahren verstärkt Gegenstand historischer Forschungen sein. Um entsprechende Forschungsvorhaben zu ermöglichen und zu fördern, hat sich die KZ-Gedenkstätte Mauthausen mit dem vorliegenden Projekt zum Ziel gesetzt, erstmalig eine systematische Erfassung der in ihren Sammlungen verfügbaren relevanten Quellen für das ehemalige Konzentrationslager Gusen bzw. das relevante Umfeld im geografischen Raum Mauthausen – St. Georgen – Gusen durchzuführen. Der Schwerpunkt liegt auf den Jahren 1938–1945, die Geschichte der Gedenkstätte ab 1945 soll jedoch ebenfalls mitberücksichtigt werden. Das vorliegende Projekt zielt darauf ab, erstmalig eine systematische Erfassung der relevanten, in den Sammlungen der KZ-Gedenkstätte Mauthausen vorhandenen Quellen für das ehemalige Konzentrationslager Gusen bzw. das relevante Umfeld im geografischen Raum Mauthausen – St. Georgen – Gusen durchzuführen.

Applicant

Mauthausen Memorial

in German:

KZ Gedenkstätte Mauthausen - Mauthausen Memorial

Website

<http://www.mauthausen-memorial.org>

Location

Austria | [show on map](#)

Approved

20 Dec 2021

Category

Archive

Type

Academic / scientific projects

Funding

National Fund budget

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or

completeness of the information provided.